
V Agrosaatu sledimo tren-
dom razvoja in bomo kot no-
vost za setev 2011/12 uvedli v
{ir{e preizku{anje nov hibrid
francoskega `lahtnitelja Lima-
grain, hibrid as de couer. Od
omenjenega `lahtnitelja je `e v
prodaji izjemno rodna sorta
alixan. Preteklo pridelovalno
sezono smo preizku{ali tudi
druge sorte `lahtnitelja Lima-
grain apache, altigo in arle-
quin. V poskusih po Sloveniji
so se odlikovale z vrhunskimi
pridelki. Tako ocenjujemo, da
veljajo te nove sorte na sloven-
skem trgu za ene najrodovit-
nej{ih. Po genotipu jih lahko
uvrstimo v skupino kru{nih
sort, torej kakovostni razred B.

Temeljito spremljamo tren-
de, ki se dogajajo na trgu z `iti.
Tako smo pred ve~ kot deseti-
mi leti za~eli z uvajanjem iz-
bolj{evalk (kakovostni razred
A). Sledilo je obdobje, ko se ka-
kovostne sorte niso finan~no
nagrajevale pri odkupu v mli-
nih, tako se je trend pridelave
obrnil v zelo rodne krmne p{e-
nice za potrebe `ivinorejskih
kmetij. Za pridelavo krme smo
prvi v Sloveniji uvedli sorti
winnetou in grandios. Zadnjo
smo letos zamenjali s sorto
chevalier. Prisluhnemo `eljam
in potrebam vsakega pridelo-
valca ter svetujemo pri izbiri
sorte. Prepri~ani smo, da je po-
novno nastopil ~as pridelova-
nja kakovostne kru{ne p{eni-
ce. Sinonim za kakovost in sta-
bilen pridelek je sorta renan, ki
jo `e nekaj let pridelujemo na
najve~ povr{inah v Sloveniji in

se seme zanjo prideluje na ve~
kot 100 hektarjih povr{in. Pri-
delovalci sorto renan `e dobro
poznajo in jo cenijo predvsem
po kakovosti, pridelku in teh-
nolo{ki nezahtevnosti. Ko pa
so na prvem mestu kakovostni
parametri, je zelo priporo~ena
novej{a sorta element. ^e
spremljamo samo ekonomi~-
nost pridelave ali pridelek, do-
hodek na hektar, pa zagotovo
predstavljata dohodkovno naj-
zanimivej{i sorti kerubino in
alixan, kru{ni p{enici (kako-
vost B) z izrednimi pridelki.

Da ne bo napak v pridelavi
Vsi, ki smo tako ali druga~e

povezani s pridelavo p{enice,
si bomo letino 2010/11 zagoto-
vo zapomnili. Po nekoliko pe-
simisti~ni napovedi pridelka
pred `etvijo so nas presenetili
neverjetno veliki pridelki zrnja
z nekoliko ni`jo vsebnostjo be-
ljakovin. Podobna situacija je
bila tudi v sosednji Avstriji, na
Mad`arskem ter {e drugod po
Evropi.

Vzroke za ni`jo kakovost
lahko i{~emo v ve~ dejavni-
kih. Spomnimo se setve v je-
senskem ~asu preteklega leta,
ko se je zaradi poznega spra-
vila koruze setev ̀ it precej za-
vlekla zaradi obilnih padavin.
Januarja smo bili pri~a dokaj
visokim temperaturam za zim-
ski ~as. V februarju in marcu
so sledile izredno nizke tem-
perature brez sne`ne odeje. V
tem obdobju so bili ozimni
posevki precej po{kodovani in
so na zelo te`kih tleh pri po-

znej{ih setvah celo propadli.
Z za~etkom vegetacije je bilo

zelo pomembno, da smo slabe
posevke ~im prej dognojili z
du{ikom. Kdor je zamudil pr-
vo dognojevanje z du{ikom in
ni dal zadostne koli~ine, ni
mogel ve~ nadoknaditi izgub-
ljenega pridelka. Sledilo je pre-
cej su{no pomladno obdobje,
ko hranila nekaj ~asa niso bila
dostopna rastlinam. V nadalje-
vanju so sledili zelo optimalni
pogoji za rast in razvoj `it.
Tako so `ita razvila optimalno
{tevilo bili in ni bilo prekomer-
ne gostote, ki bi imela za posle-
dico propadanje neproduktiv-
nih bili v fazi kolen~enja. To
pomeni, da rastlina ni razvila
neproduktivnih bili, ki bi od-
vzemala hranila, prostor in vo-
do produktivnim. Taki posevki
so bili tudi bolj zra~ni, z manj
boleznimi in brez nevarnosti
poleganja. Tako so lahko `ita
vsak kilogram du{ika (N) vgra-
dila v pridelek. Pri prideloval-
cih, ki so dosledno upo{tevali
vse agrotehni~ne ukrepe, so `i-
ta v ~asu klasenja oblikovala
zelo velike klase. Tretje dogno-
jevanje je pri visoko rodnih
sortah nujno potrebno, kjer
vplivamo na absolutno maso
zrnja ter vsebnost beljakovin.

Spomnimo se tudi rasti cen
mineralnih gnojil, ko je cena
du{i~nih gnojil narasla za ve~
kot 50 odstotkov glede na
predhodno leto. To je bil na
marsikateri kmetiji tudi razlog
za zmanj{ane odmerke du{i~-
nega gnojila.

V za~etku julija je sledil tem-
peraturni {ok, kjer so `ita v ne-
kaj dneh prisilno dozorela.

Tako lahko omenimo nekaj
poglavitnih vzrokov za ni`jo
vsebnost beljakovin:

• Prenizki odmerki du{ika.
Odmerek, ki smo ga namenili v
3. dognojevanju za kakovost, je
p{enica zaradi optimalnih po-
gojev za rast porabila za vi{ji
pridelek od na~rtovanega.

• Temperaturni {ok v za~et-
ku julija. Dobro oskrbovana
p{enica z du{ikom je podalj{a-
la vegetacijo, ki pa so jo viso-
ke temperature prekinile rav-
no v ~asu izbolj{evanja kako-
vosti.

• Uporaba gnojil z mikroele-
menti. Vemo, da je predvsem
`veplo (S) poglavitnega pomena
za vsebnost beljakovin v zrnu.
P{enica zahteva razmerje S : N
= 1 : 6, kar je 20 do 30 kg S/ha.

Ukrepi, ki jih jeseni 
ne smemo opustiti

• S setvijo zdravega certifi-
ciranega semena zagotovimo
rastlini dober vznik, dobro
zdravstveno stanje ter `e v os-
novi lahko pri~akujemo visok
pridelek in kakovost.

• ^e je predposevek koruza,
koruznico zmul~imo in dobro
zaorjemo. S tem zmanj{amo
razvoj rastlinskih bolezni fuza-
rioz, ki vplivajo na pridelek in
kakovost.

• Dobro pripravljena tla za
setev. Globina setve 4 do 5 cm.

• Ustrezna reakcija tal. Ap-
njenje je {e vedno najcenej{e
gnojenje na prekislih tleh.

• Prilagoditev gostote setve
glede na sorto in rok setve.

• Zgodaj sejane povr{ine z
mo~nim pritiskom plevela za{-
~itimo `e jeseni.

V Agrosaatu dajemo poseb-
no prednost celovitemu stro-
kovnemu svetovanju pridelo-
valcem. Tako lahko prideloval-
ci z uporabo interneta na splet-

ni strani www.agrosaat.si naj-
dete podatke, potrebne za na-
tan~en izra~un setvene norme
za vsako partijo `it posebej (~i-
sto~a, kalivost, absolutna ma-
sa), ter {e podrobnej{e infor-
macije o sortah. Pridelovalci,
ki te mo`nosti nimate, se o tem
pozanimajte na prodajnih me-
stih ali pokli~ite Agrosaatovo
svetovalno slu`bo.

[tefan Kranjec, 
dipl. in`. kmet., Agrosaat
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P{enica predstavlja na svetu tretjo najpomembnej{o polj{-
~ino takoj za koruzo in ri`em in je osnovni vir hrane. Nje-

ni pridelki se z leti v svetovnem merilu zelo po~asi pove~uje-
jo. S svetovnim dvigom cen `it in pove~evanjem porabe tudi
pri tej polj{~ini `lahtnitelji ustvarjajo hibride, ki bodo prinesli
bolj{e pridelke in stabilnej{o kakovost tudi v manj ugodnih pri-
delovalnih razmerah.

Konec lanskega leta s
strani {tirih partnerjev

podpisan dogovor o bolj{em
delovanju slovenske `itne ve-
rige, ki je bil ob leto{nji `etvi
tudi prakti~no preizku{en, ze-
lo pozitivno ocenjuje tudi
Prekmurec Franc Kü~an.

Kak{no te`o ima njegovo so-
delovanje v skupini, ki jo je `e
po lanski `etvi imenoval mini-
ster mag. Dejan @idan, pove
tudi podatek, da ga je na sejmu
AGRA dr. Tatjana Zagorc, di-
rektorica Zbornice kmetijskih
in `ivilskih podjetij pri GZS,
ozna~ila za najpopularnej{ega
in najbolj diplomatskega slo-
venskega kmeta.

Kü~an pravi, da so bila izho-
di{~a pri odkupu p{enice ob
leto{nji ̀ etvi v veliki meri upo-
{tevana, nekaj te`av pa se je
pojavilo zaradi slab{e kakovo-
sti p{enice, kar je bila posledi-

ca vremena. Prav zaradi tega je
bilo 50 odstotkov odkupljene
p{enice (neuradno ve~ kot
60.000 ton) v razredih C in B2.
Spomnil je tudi na dejstvo, da
si morajo vsi tisti mlinarji ozi-
roma peki, ki nimajo nepo-

srednega odkupa p{enice, vze-
ti v zakup, da je potem zanje
stro{ek odkupa in prevoza p{e-
nice dodaten stro{ek in ga mo-
rajo organizatorju odkupa, od
katerega p{enico kupijo, kaj-
pak pla~ati.

Prepri~an je, da priporo~ena
sortna lista upo{tevala pred-
vsem pridelavo kakovostne
kru{ne p{enice. Pridelovalci
pa morajo z namenom ~im
ve~jega in ~im kakovostnej{ega
pridelka upo{tevati vsa tehno-
lo{ka navodila in vse agroteh-
ni~ne ukrepe. Hkrati pa opti-
misti~no napoveduje, da bo
`itni dogovor pri~akovane
u~inke prinesel `e z leto{njo
jesensko setvijo, ko bo s p{eni-
co namesto zadnjih dobrih
28.000 hektarjev zasejanih vsaj
35.000 hektarjev in da se bo z
leti stopnja samooskrbe s p{e-
nico pri nas ob~utno pove~e-

vala, vse tja do 90 odstotkov.
Kot vselej pa je Kü~an tudi kri-
ti~en. »Ne podpiram goljufij.
Nekateri namre~ od nas zahte-
vajo, da pridelujemo tak{no
kru{no p{enico, iz katere je
mogo~e zmleti moko posebne
oziroma ekstra kakovosti, torej
tako, ki bi imela ~im ve~jo
vpojnost. S tak{no moko pa
potem peki `elijo potro{niku
prodati ~im ve~ vode.« Meni,
da se da dober kruh spe~i iz
p{enice povpre~ne kakovosti,
torej iz moke z manj vpite
vode, in da si to slovenski po-
tro{nik tudi zaslu`i. »Zato mo-
ramo v samooskrbo oziroma v
prehransko verigo vklju~iti
p{enico vseh kakovostnih pa-
rametrov, torej tudi razreda C.
Ne pa, da p{enica tega razreda
kon~a v jaslih ali v tujini, ker iz
nje spe~ejo kruh.«

Geza Grabar

Franc Kü~an, predsednik komisije za odkup in prodajo `it in ~lan skupine za `itni dogovor

Vsi u~inki dogovora vidni {ele ob naslednji `etvi

Franc Kü~an

Pri mlinarjih v Franciji zelo priljubljena in raz{irjena sorta

P{enica – dohodkovno zanimiva polj{~ina


